
OSMDESÁTÁ LÉTA NAŠÍ ŠKOLY v Dukelské ulici 

Sepsáno dle Kroniky 1 a Kroniky 2 (1975-1988) 

1980/1981 

V kronice se objevil zápis o emigraci učitele: “Při zájezdu do Dánska opustil nezákonně republiku Ing. 

František Galuška. Nechtěli jsme této zprávě uvěřit, ale nyní je již v podstatě jistá. Nezbývá než tento 

fakt konstatovat. Je to první případ v historii školy a učinil to člověk, jemuž se hodně vycházelo při práci 

vstříc, aby se mohl zapracovat a překonat potíže, jichž neměl málo. Možná ještě najde cestu domů.”  

Tento školní rok přinesl jednu velkou změnu: “Vstupujeme do školního roku, který má opět jednu 

velkou a zásadní zvláštnost. Do prvních ročníků přicházejí žáci i z osmých tříd základní školy, to znamená 

studenti, kterým je 14 let. Představuje to nepochybně pedagogický problém nejen co do rozsahu 

vědomostí, ale i celkové vyspělosti osobnosti. “ 

Do provozu byla uvedena učebna automatizace, která vznikla přístavbou na dvoře školy. Získali jsme 

tím prostory pro garáže automobilů, sklad, kabinet, učebnu a dvě laboratoře.  

Tehdejší bramborová brigáda měla několik zvláštností – musely jet i dívky, neboť ve škole kromě 4. 

ročníků zůstali i žáci osmých tříd, aby si doplňovali látku ze třídy deváté. Po pár dnech začalo intenzivně 

pršet, proto byla brigáda zrušena (a obnovena výuka), ale žáci pracující v závodech zůstali zatím na 

svých místech. Po dalších dvou dnech deště ustaly, opět se odjelo na brambory. Pro zpoždění prací byli 

na výpomoc při sběru brambor na 1 den v týdnu posíláni i studenti maturitních ročníků.  

9.-20. března se žáci tříd 2SA, 2EA, 3EA a 3EB zúčastnili výrobní praxe v AZNP Mladá Boleslav. Studenti 

se vrátili s poznáním, že práce na výrobním pásu není vůbec lehká a snadná. 

V březnu na zasedání pdg. rady přednesl ŘŠ Jankovský 50minutový projev - “zj. zdůraznil, že jsme 

povinni jako technická škola učit žáky myslet. Tento hlavní úkol pak může splnit jen dobře připravený a 

odpovědně pracující učitel.” 

Začátkem dubna již tradičně probíhaly přijímací zkoušky na SŠ. Tentokrát pomáhali učitelé ze ZŠ – 

přihlášek bylo mnoho a opravovat je mohou jen odborníci. 

V květnu Ing. Pavel Hlásek vydává svou druhou celostátní učebnici, navíc se jeho první titul připravuje 

k překladu do slovenštiny. 

25. května – 12. června probíhaly na škole ústní maturitní zkoušky, současně probíhala praxe 

zbývajících ročníků a studenti 3. ročníků absolvovali branný kurz.  

Na konci června se konala první společná schůze pedagogických sborů naší školy a střední 

průmyslové školy pro pracující. Od dalšího školního roku se oba ústavy spojovaly. Tato fáze byla 

vlastně návratem ke stavu roku 1960, kdy se tehdejší ústav rozdělil, neboť se jevilo neúnosným, aby 

školy s rozdílným způsobem výuky měly jedno vedení a stejný sbor.  

Následné prázdniny se poprvé neuskutečnila prázdninová praxe našich studentů v NDR a obráceně. Je 

to vyvoláno neobyčejně velkými finančními náklady, které byly neúměrné vzhledem k tomu, že brigády 

se průměrně účastnilo 10 studentů.  

 



1981/1982 

Spojením se školou pro pracující byla vytvořena funkce třetího zástupce ŘŠ s působností především na 

večerní formě studia – Ing. Ladislav Křepel. Formy večerního a dálkového studia by měly ustupovat do 

pozadí. První porady se účastnil bývalý ředitel SPŠ pro pracující a nynější inspektor Alfréd Belko (ve 

svém vystoupení zdůraznil význam kvality pedagogické práce a potřebu výchovných plánů třídních 

profesorů).  

Na konci školního roku „musí kronikář konstatovat, že členové pdg. sboru jsou vesměs silně unaveni a 

vyčerpáni, takže se shodují v názoru, že ani nemohou propadnout radosti z konce školního roku.“ 

POZNÁMKA K PSANÉ KRONICE – kroniku do 30. 6. 1982 psala Ing. Alena Stráská, která ochotně a 

svědomitě přepisovala stránky kroniky ve svém volném čase. Odchází do důchodu, na škole působila 

30 let (od 1. 9. 1952), učila mechaniku a technické kreslení. Kroniku psal PhDr. Zdeněk Majer. 

1982/1983 

Bramborová brigáda připadla na první 3 týdny v říjnu. Tentokrát jely pouze 2. a 3. ročníky, zatímco 1. a 

4. ročníky se učily. Byl zaznamenán úraz – student Sláma (3SA) na třídičce přišel o jeden článek prstu. 

V únoru se studenti vydali na představení Maryša. Tato akce se zmiňuje na škole do dnešních dnů: 

„Tentokráte musí kronikář věnovat pozornost události, která se zapsala do práce našeho ústavu 

nechvalně. 13. ledna se škola zúčastnila generální zkoušky hry bratří Mrštíků „Maryša“, kterou jsme 

zhlédli jako školní divadelní představení. Zároveň s divadlem probíhala výuka ve třech třídách denního 

studia a v celém rozsahu na „večernici“. Během představení došlo k některým projevům neukázněnosti 

(např. napodobování televizního vystoupení herce Josefa Dvořáka: „Vávro, nepij to!!!“; smích v době, 

kdy to nebylo vhodné apod.). Celá záležitost se dostala k jednání až na odbor školství JčKNV a píše o ní 

i denní tisk. (Jihočeská pravda roč. XXXIX, č. 23, 26, 35.) Naší největší nevýhodou je, že nejsme schopni 

označit žáky, kteří se chovali nevhodně. Jednání probíhala na různých úrovních, počínaje KŠI Jíšou a 

vedoucí odboru školství dr. Šetelovou CSc. konče. Přiznáváme své nedostatky, i když nejsme jediní vinni, 

projednali jsme je na několika (3) zasedáních pdg. sboru a přijali závěry. Zpřísníme dozory, budeme dbát 

na správné oblečení žáků, určíme garanty představení, koncertů atd. Bylo by chybou, kdyby tento 

incident, který zase nebyl hrozivého rázu, měl zkalit naše tradičně dobré vztahy s Jihočeským divadlem. 

Musíme však také zapsat, že naši studenti bývají v naprosté většině případů za své chování chváleni. To 

se ovšem, bohužel, považuje za samozřejmost.“ 

V dubnu se konalo další divadelní představení, a to hry Osvobozeného divadla „Nebe na zemi“. Kus se 

všeobecně líbil, úspěch byl veliký, chování vzorné. Opatření, která škola provedla po „Maryše“, byla 

úspěšná. 

1983/1984 

Ve šk. roce 83/84 byla na škole poslední třída vyučených žáků: 4SB. Nebyla otevřena třída EV, takže 

nejnižším ročníkem tohoto oboru byla 2EV. Další zvláštností bylo otevření třídy postmaturitního studia 

(třída SAG), v níž byli zařazeni žáci mající maturitu na gymnáziích a doplňovali si u nás středoškolské 

odborné vzdělání, toto studium trvalo 2 roky. Kronikář: „Zatímní zkušenosti s prací, kázní atd. těchto 

studentů nejsou právě nejlepší.“ 

V závěru listopadu byla mimořádná porada všech učitelů a zaměstnanců, které se zúčastnila vedoucí 

odboru školství JčKNV RNDr. Vlasta Šetelová, CSc., KŠI Ing. Alfréd Belko a KŠI Ing. Slavomil Jíša. Na 



tomto jednání bylo všem přítomným sděleno rozhodnutí odboru školství JčKNV a vyšších orgánů 

s nomenklaturní pravomocí o odvolání ředitele školy Ing. Vladimíra Jankovského z funkce. Jako důvod 

bylo uvedeno dlouhodobější neplnění svěřených úkolů a nedostatečné vedení profesorského sboru, 

žáků i zaměstnanců školy při výchovné i vzdělávací činnosti. Zároveň byl přítomným představen 

dosavadní KŠI Slavomil Jíša jako nastávající ředitel školy. Šetelová poděkovala dosavadnímu řediteli za 

jeho práci. 1. prosince se ujal funkce nový ředitel školy Ing. Slavomil Jíša, který byl v doprovodu 

zástupkyně Votýpkové představen během dopoledního vyučování žákům školy.  

Dle vzpomínek učitelů byl Jankovský odvolán pro nevhodné chování studentů, kteří 

v slavnostním průvodu nesli transparent „Pryč se zbraněmi z celé Evropy“ a to celé ještě 

podtrhli. K tomu byl připočítán problém „Maryša“ a možná ještě něco dalšího.  „Byla odejita“ 

většina vedení: Jankovký a Votýpková na SOU Motor, Mrázová na Gymnázium Karla Šatala. Ze 

„stavárny“ přišla 1. 2. 1984 Henselová, která se stala zástupkyní ŘŠ.  

Bylo rozhodnuto, že se tento rok nebudou konat maturitní plesy, protože zatím škola není plně schopna 

zajistit jejich důstojný průběh a patřičnou společenskou úroveň. 

Třídní schůzky rodičů žáků se konaly v lednu. Jeden termín byl pro rodiče 1. a 2. ročníků, kteří mohli 

před samotným začátkem vyslechnout přednášku o problematice přechodu žáků ze základní školy na 

školu střední a o psychologických příčinách neprospěchu. V dalším termínu byla pro rodiče žáků 3. a 4. 

ročníků nabídnuta přednáška „Jak zacházet s volným časem?“ 

V rámci přijímacích řízení se opět objevily novinky. Otevíraly se jen 2 ročníky strojařské a dva 

elektrotechnické. Již druhý rok nebylo organizováno studium tzv. výpočetní techniky – „tento obor 

zůstane jen dvanáctiletou epizodou v životě naší školy.“ V rámci přijímání žadatelů o studium při 

zaměstnání byli přijati studenti jen pro jeden ročník strojařský – dálkový. 

1984/1985 

Od září 1984 byla zahájena výuka podle nových výchovně-vzdělávacích osnov. Do prvních ročníků 

nastoupili žáci, kteří absolvovali ZŠ, ale povinnou školní docházku musí dokončit na střední škole 

(10letá šk. docházka).  

V červnu se na škole poprvé slavnostně předávaly studentům prvních ročníků občanské průkazy. 

Ukončením ústních maturitních zkoušek třídy 2SAG byla uzavřena zvláštní kapitola tohoto studia na 

naší škole. Kronikář musel konstatovat, že žáci této třídy v průběhu dvou let nenalezli ke škole správně 

pozitivní vztah (až na výjimky) a vystupovali do značné míry jako nesourodý cizí živel. I výsledky jejich 

maturitní zkoušky byly celkově podprůměrné.  

1985 / 1986 

Začátek školního roku byl opět ve znamení bramborové brigády. Následně škola dostala diplom od 

šéfredaktora zemědělských novin za úspěšnou práci na zemědělské bramborové brigádě.  

V listopadu školu navštívila delegace složená z členů několika organizací (OV KSČ v ČB, JKV KSČ, Jč KNV 

KŠI). Navštívili hodiny výpočetní techniky a viděli naše žáky při cvičení v laboratořích. V těchto hodinách 

vyučovali Ing. Třísková, Ing. Veselka, Ing. Fyrbach. Návštěva svědčí o tom, jaká pozornost byla v dané 

době věnována rozvoji elektroniky.  



Škola opět pořádala i maturitní plesy, kdy bylo zmíněno, že již druhý rok jsou tyto plesy veřejností 

posuzovány velmi pozitivně.  

Již 30. června začaly první cykly letní studentské aktivity. Naši žáci pracovali vždy po dvou týdnech 

v některých českobudějovických závodech (např. Motor, Sfinx), u státních lesů na Nových Hradech, 

v JZD atd. Pedagogický dozor vykonávali především učitelé školy.  

1986/1987 

Změny doznala i zemědělská brigáda. Po dlouhé řadě let se nevyjelo do okresu J. Hradec, ale studenti 

pracovali v okr. ČB a na pracoviště denně dojížděli. Ubytovány byly jen 2 skupiny – v JZD Ločenice a 

v JZD Strážkovice (následně škola obdržela děkovný dopis od Okresní zemědělské správy v ČB za 

příkladnou práci našich studentů).  

Na prosincových třídních schůzkách rodiče žáků druhých ročníků mohli vyslechnout přednášku o 

kriminalitě mládeže. 

V prosinci začaly drobné stavební úpravy, které vytvořily ve 3. poschodí z části zatím volné chodby 

kabinet pro předmětovou komisi strojírenství. Práce byly prováděny vlastními silami.  

V roce 1986/1987 byla témata maturitních slohových prací naposled zadávána a vyhlašována centrálně 

rozhlasem. 

1987/1988 

Zemědělská brigáda začala na konci září a opět přinesla změny. Jelo se do okresu Strakonice, kde se 

ještě nikdy nepůsobilo. Na brigádu nejeli žáci 1. ročníků. Na brigádě se spalo. Denně se dojíždělo do 

JZD Jankov a JZD Kostelec na okrese ČB 

Od 1. října 1987 měla škola nového ředitele školy - Ing. Jana Hinterholze. Přišel z odboru školství JčKNV, 

kde pracoval jako KŠI zodpovídající za úsek učňovského školství SOU. Ze školské práce má bohaté 

zkušenosti, neboť předtím působil jako ředitel učňovské školy elektrotechnického zaměření 

v Netolicích. Bývalý ředitel školy Ing. Jíša nyní pracuje jako vedoucí ZIS.  

V dubnu někteří naši studenti zahájili pomocné práce pro závod státních lesů v Nových Hradech. 

Pomáhají při posklizňové úpravě lesních ploch.  

V dubnu se také konaly písemné maturitní zkoušky, podle nových předpisů. Nově nejsou témata 

zadávána centrálně rozhlasem, ale vybírána ředitelem školy podle návrhu odboru školství Jč KNV. Doba 

psaní byla z pěti hodin čistého času snížena na čtyři hodiny. Tím se zúžil i písemný rozsah prací. 

 

 

KRONIKA 2 BOHUŽEL KONČÍ KVĚTNEM 1988. Netušíme bohužel ani, zda se kronika psala dál, nebo 

ne. 


